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Pere ubert r 
Quan MIFAS (Minusválids Físics Associats) es va fundar Fany 1979, Pere Tubert Bas-

sas (Cassá de la Selva, 1953) ja hi era. Aquel! any, després de dissoldre's TANIC 

(Asociación Nacional de inválidos Civiles y del Trabajo), un grup de discapacitats 

físics, entre eis quals hi havia en Pere, es van adonar que la provincia de Girona es 

quedaría sense cap organisme que els representes. Aixíva néixer MIFAS. I si aquest 

any celebra el seu 25é aniversari i, a mes de rAssociacíó, hi ha també una Fundacíó, 

un Club Esportiu i un grup d'empreses que duen el mateix nom, és grácies a perso

nes com en Pere Tubert. 

- l a seu de MIFAS sempre ha estat aquí, 
alcarrerEmpúries? 

—No. Priüier e^távem a ia pla(,:a de 
Saru Pere, a la pujada de Moiitjaic. en 
un Jocai ccdit per rAjuntamcnt. L'any 
19B1 en vam haver de marxar i vam 
anar a Tcscola de Pabu (Mlf'AS es un 
deis fund^idors d'aqutísta escola), on 
vam estar-hi fins al 1983, que va ser 
quan vam inaugurar, el 26 d'abril, 
aquesta seu deñnit iva del carrer 
Empuñes, el primer local de propietat 
que va¡n teñir. 

-Com van ser els comengaments de 
MIFAS? 

—Quan vam comentar, tenícm vint i 
pocs anys i mokes ganes de fer coses. 
En el niomenr de la fundació, plan-
tejar-se el que estem dernanant ara, 

com pot ser la iiitegració a Fescola 
ordinaria, era átl tot impensable. 
Llavors no hi havia cap escola per a 
gent amb discapacitats. A les tardes, 
amb una furgoneta que ens deixava 
la Diputació, anávens a buscar la 
gent a casa scva i els portávem a 
l'escola que vam improvisar al local 
de la placa de Sant I'erc, Mes tard, 
ens van) traslladar a una au!a de 
l 'escoía de Palau, que en aquell 
moment estava en desias. A l'alau, 
anib niitjans molt precarls, també 
vam continuar amb la tasca d'escola-
rització. Mes endavant, aquesta esco
la especial va passar a Enscnyanient. 
Abans de nosalcres, la gent amb dis-
capacítat no sortia de casa seva; 
només hi anava, de tant en tant, 

, algún voluntan a fer-los classes. 
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rexí.'JORDI BONET-COLL 

Fotos: PERE DURAN 

un discapacitat que sap trencar barreres 
Un altre deis iiosCrcs priniers projectes 

va ser l'cspoit. A Barcelona i a la resta 

d'Espanya ja hi havia algún club, perú 

a Girona no. El rnateix any 79 ja va 

néixer un equip de básquet i, dos anys 

niés rard, el 1981, es va constituir e! 

C'iub Esportiu MIFAS, el primer d u b 

esportiu de persones anib discapacitat 

de les comarques g i ronnics . Aquest 

club té seccions de básquet, natació, 

tennis, tir olimpic, adetisme i hoquei. 

Ara, p e r o , c r e i em q u e , en lloc de 

clubs cspecífics per a disininuits fisics, 

el que cal fer és seguir la iniciativa del 

Club Natació Olot, que iia creat una 

secció per a discapacitats. 

-Has parlat de la integració a l'escola 
ordinaria. Penses que han de desaparéi-
xer les escoles especiáis per a dismi-
nuits fisics? 

-S í . Aixü podría semblar una cont ra-

dicció, pe rqué he dit que nosaltres 

vam fundar l'escola especial de Palau, 

on nomcs hi ha minusvalids. Pero va 

ser així perqué ja t 'he dit que, abans, 

les persones en cadira de rodes no es 

movien de casa. Els discapacitats no 

rebien cap mena d 'atenció, ni tan sois 

els iiens: durant les llargues tcnipora-

des que vaig passar de pctit a l 'hospi-

tal niai no vaig teñir un mestre. Ara, 

pero, les coses han canviat i cree que 

s'hauria d'acabar amb ratUanient que 

suposen les escoles especiáis. £ n tot 

cas, dins les escoles normáis lu hauria 

d 'haver aules especifiques per a les 

act ivi tats p u n t u á i s de les pe r sones 

discpacitades. 

-Com está el tema de les barreres arqui
tecto ñiques? 

—Falta molt per a fer, pero s'ha mil lo-

rat moltissim. Pr imer no es podia ni 
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E N P,í-i<E TuiSERJ BASSÍ\^ \ a ncixer el 3 de niar^- de i 9 5 3 a Ca'iS^ d e la Selv<i 

(el seu pare va ser rú l t im sereno que va h^vcr-hi al poblé i ía seva raarc era 

criadora de suro). Aiiib quatre anys va agafar la poliomielitis i, per evitar que 

contagies el seii genná, el van treure de casa seva i ei van dur a víure uns iiicsos 

a casa d'uria tía. To t 1 que la polio ü va arribar a paralitzar tot el eos, va aconse-

guir rccuperar-se i nouiés li van quedar afectades les carnes. Entre la iiifccció í 

les iiargues cstades a i'hospital (porta set operacions), cti Pcre no va poder anar 

a i'escoJa fins ais nou anys, que va ser quan va entrar a !a Salle de C~assá. 

A m b setze anys va acabar els estudis de comenp i va estar d'auxiliar adini-

íiisti-atiu en una empresa de Cassa fins a Tany 1972. Aquest any, se'n va anar a 

treballar a T A N Í C (com a semifuncionari), q u e era l'associació o n hi havia 

tots els inválids civils i els exconibatents republicans (els excombatents del 

bándol nacional eren Caballeros Mutilados i gaudien d'uns privilegis especiáis, 

com eí de ser pensioriistes; els rojos, en ciun-i, no tenien cap mena de paga i 

havien de treballar o espavilar-se c o m podien). \ ' 

L'any 1979 (i'any de les prímeres eieccions municipals democrátiques), 

l 'ANIC va ser una de les nioltes entitats creadcs durant la dictadura que es van 

dissoldre. C o m que la Scguretat Social en va absorbir ck trebaliadors, Pere 

Tuberr va passar-ne a ser funcionan. Els afiliats, en canvi, es van quedar sense 

cap entitat que dcfensés els seus interessos. Per aixó, aquest mateix any, un 

grup de gent de procedencia mol t diversa ( d ' A N í C , de niovinients religiosos 

i iiiülts independents) va crear MiFAS. En Pcre, a mes de ser~ne un deis fun-

dadors, s'hi va implicar tant que ejs anys 1982 i 1983 ja en va sordr elcgit p r e -

sident. Eís anys 1985 i 1986 en va ser el tresorer i, des de 1987, es el president 

de MIFAS (l'any 1993 va denianar I'excedéncia com a funcionan del Depar -

tament de Beiiestar Social de la Generalitat de Catalunya —on havia estat 

traHsferit— per dedicar-se p lenament a l'associació). L 'any 1998 es va casar 

amb la Inirna Torren t (exdelegada de MIFAS a la Cerdanya), a qui va conéi-

xer quan ella era directora de la residencia del cancj EnuJi Grahit T c a e n un 

fill de 5 anys que es diu Dani . 

Q u a n ja esteni a pun t d'acabat l'enticvista, en Peie o m diu «Nosiltres n o 

pensein que anar en cadira de rodes sigui una cosa gaire greu. Si una persona 

ha d'anar en cadira, considcrem que encara té certa autonomia. Si encara pot 

conduir, si té els bracos, está bé. Una persona fotiída de veritat és la que va en 

cadira de rodes i es tetraplcgica (no po t bellugar ni bracos ni canits)». E-. c\'i" 

den t q u e en Pere Tubc r t n o creu en Tautocompassió Eli creu niés en U 

voluntar, que algú va dir que era la íntebiigéncia aplicada a TaLLió, 

suggerir a ningú que adaptes un local 

comercial , i ;ira si. F',n aquest tema, 

p e r o , cal teñ i r m o l t en c o m p t c u n 

nou factor: Tenvellirnent de la pobla

d o i la ueccssitat de dependencia de 

la gent gran. Sap greu que encara es 

c o n s t r u e i x i n mol t s edificis p r iva ts 

a m b barrercs a rqu i t e c tun iques . N o 

entcnc que la majoria de la gent quan 

compra u n pis o un xalet t ingui la 

manía de posar-hi escales, quan mol -

tes v c g a d e s les p o d r í a s u p r i m i r . 

Aqüestes persones no pensen el que 

c o m p o r t a q u e resperani,:a de vida 

sigui cada vegada mes alta: saben que 

viuran mes anys, pero no teñen en 

c o m p t e q u e és niolc p r o b a b l e q u e 

acabin a m b discapacitats físiques. Bis 

í í i t ims anys de la seva vida p()tser 

bau ran de m e n e s t e r ima cadira de 

rodes o uns bastons. N o m é s es cons-

trucix per a avui, no per a denia, i no 

es pensa q u e aviat ens hi v e u r e m 

a b o c a t s t o t s , a s u p r i m i r b a r r e r e s 

arquitectoniqucs. 

-Vosaltres vetlieu per tal que es com-
pleixin les normes en aquesta materia? 

—Sí. Tenim tres arquitectes que teñen 

distribuides les comarques gironmcs i 

son els que fan la supcrvisió d'aquest 

tema. El personal de les delegacions 

és el que ens avisa quan lii ha algún 

edifici que no es consCrueix adaptat o 

un res taurant que no c o m p l e i x les 

normes. Llavors, nosaltres hi enviem 

els nostre arquicectc pe rqué ens faci 

un informe sobre aquests incompl i -

ments. El scgiient pas és posar-nos en 

contacte amb el responsable d'aquella 

obra i informar-lo sobre les liéis que 

s'han de complir. Scrnprc ho fem de 

mane ra d ip lomát i ca , inai c o m una 

imposició. 

-On teniu delegacions? 
- A totes les comarques gironines. I a 

Figueres, Olot , Blanes i Platja d 'Aro, 

també hi tcTiim oficina. 
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-A la vostra web, hi ha un estudi de l'any 
2002 de la Universitat de Girona sobre 
MIFAS on es diu que el 76,4% deis 
socis teñen discapacitats adquirides, i 
que la majoria l'han adquirida abans 
deis 31 anys per accldent. Un deis 
grans culpables deu ser el cotxe, no? 

—Abans hi havia malalries, coni la 
poliomielitis (el nifu cas), que deix<i-
veii moka gcnt discapacitada. Ara ja 
no és així. La gent que entra a 
MIFAS és per distrófics musculars 
(nialalties dcgeneratives), lesions car-
diovasculars i per accidents , no 
nomos de tránsit, que iriii ha niolts, 
sino també de treball. La majoria de 
discapacitats, pero, ja no bo son de 
naixenient. Ara, cls probíemes son 
els que t'acabo de dir i, sobretot, 
renvelliment de la població. O'aquí 
uns anys hi baurá moka gent que 
necessitará ajuda, que será depen-
dent. Cada vegada veurem peí carrer 
mes gent en cadires i motos per a 
discapacitats. 

-Abans m'has dit que aquesta seu del 
carrer Empúries va ser el primer local 
que vau teñir en propletat. Actualment, 
quinpatrimonl tenlu? 

—El mes nou és la residencia MITAS, 
inaugurada el mes de juny de Faiiy 
passat. Fins aleshores teníem una 
residencia al carrer Ennli Gralut. amb 
nou places, Estem parlant amb 
Benestar Social per convertir aqucsts 
dos pisos adaptats, actualment en 
desús, en una llar-residéncia que tin-
gui un régini scmiassistit, per a la 
gent que no necessita tant de suport. 
La nostra mtenció és tornar-lo a obrir 
així. La residencia actual, que está 
aquí, al mateix carrer Empúries, té 
28 places, pero volem augmentar-la 
en quatre mes, perqué ja teiiim 60 
demandes. A la residencia també s'hi 
fan cursos de formació reglada, per a 
les persones que velen treballar i no 
teñen formació. 

També tenim el centre de dia de Riu-
dellots de la Selva, on va la gent 
(actualment, .S4 persones) que no tre-
balla o estudia, gent mole discapacita
da o que está fora de l'edat laboral. En 
aquest centre (inaugurar l'any 1997 i 
l'únic d'atenció diurna per a dismi-
nu'íts físics adults existent a les comar
ques gironines) hi ha un taller ocupa-
cioiial on es realiczen feines per a diíe-
rents einpreses gironines (coni enca:-
xar llapis de colors, colónies...). F'eró 
mes que mía activitat productiva, a 
Riudellots s'hi realitza una activitat 
terapéutica. Per excmple: tenim un 
hivernacle amb unes grans jardineres 
on la persona amb cadira de rodes pot 
treballar sense impediments, perqué, 
moltes vegades, aquesta persona no ha 
tingut mai l'oportunitat de plantar un 
geraní {les persones sense disminu-
cions fisicjues poden triar si el volen 
plantar o no, cls discapacitats no). 
A Torroella de Montgr í , al Pare 
Natural del Montgrí , hi tenim el 
Refugi Casa de les Dunes, que és un 
refugí de inuntanya adaptat amb 
capacitat per a 25 persones. 

1 ara s'esta redactant el projecte 
defimtiu del centre de Vilafant, que 
será igual que el de Riudellots, ocu-
pacional i formatiu, i estará destinat 
ais disminuits físics de l'AIt Empordá. 
En Lere L1 onch, un tetrap 1 égic 

d'aquesta comarca al qual vam fer 
ajuda a dornicili, en morir ens va dei-
xar una impor tan t herencia que 
farem servir per a construir el centre. 
Mes que pels ciiners, ens va alegrar 
cjue penses en insaltres, que valores 
la nostra tasca, 

Fa poc que hem posat tot ac|uest 
patrimoni sota el protectorat de la 
Generalitat, per tal que sigui funda-
ció. En ser fundació. aquest patrimo
ni está corn blmdat. Ni jo ni la junta 
directiva no podem vendré res, si no 
és amb Lautorització de.' Departa-
ment de Justicia. 

-Com está estructurada MIFAS? 
-A la Fundació MIFAS hi teium els 
servéis: Atenció al Soci, Serveí de 
Residencia, Serveí de Terapia Ocu-
pacional i Serveí Ocupac iona l 
d'Inserció. A l'Associació MIFAS hi 
ha el Programa de Supressió de 
Barreres Arquitectóniques, el Serveí 
de Suport a la Integrado Laboral, les 
publicacions (editem 2.500 exem-
plars d'un full mformatiu trimestral 
gratuit), la formació i l'oci. Al Club 
MIFAS hi ha els esports, i a la 
Gerencia d'Empreses (que teñen un 
gerent, un despatx propí i disposen 
de certa a u t o n (Í m i a), les t] u a t r e 
empreses (centres especiáis de treball) 
que tenim. 

http://I4S.1I


20 Í4^4l "'• t^nviSTA Di: GtiíONA -y NLJ.M. 22S ji-"Lii)¡ - A(;(>sr 2004 * - EN REVISTA 

e 

Dates ciau de MIFAS 

1979.-Fundado MIFAS, 

1980.- Creació de !a Federació 
d'EspOítspera Minusválids. 

1980.- Creació dei Ciub Básquet 
MíFAS. 

1981.- Es crea el Centre Pedagógic 
Especial de Palau. MIFAS 
n'és un deis impulsors. 

1982,- Primer professiona! a MIFAS: 
assistent social. 

1983.- MIFAS és declarada d'utilitat 
pública peí Consell de Minis
tres. 

1983.- Inaugurado de la seo social 
del c/Empúries (en propie-
tat), 

1985.-S'obre la primera delegado 
deMIFASaFigueres. 

1985.' Es constitueix el primer Centre 
Espedal deTreball: Tadifi, SL 

1985.- Es compren 2 pisos al 
c/EmiliGrahitperfer-hila 
residencia. 

1988.- Es crea la gerencia d'empre-
ses. 

1989.- Es crea e! primer centre ocu-
pacional pera disminuíts 
fisics a les comarques gironi-
nes. 

1990.- Es crea la Fundació MIFAS. 

1997,- Nou centre ocupaciona! a 
Riudeilots de la Selva. 

2003.- Inaugurado d'una nova 
residencia a la plaga 
d'Empúries. 

-Quines empreses son? 

—Giropark, que explota zones blaves (a 

Cíirona, Sylt, Banyoles, Santa Colüina, 

la BisbaJ, Calonge. . . ) ; Tadifi, que es 

dedica a la vigilancia estática i ais apar-

caments de superficie; Giroassist, que 

está fonnada per una empresa auxiliar 

de C."',orreus fían publicitat per corrcu, 

ensobranient i etiquetatge de cacálegs 1 

revistes...) i una botiga de fotocópies i 

cartellisme que hi ha al carrer F.ixime-

uis; i Basccii, que és una empresa de 

Barcelona dedicada al control de pár-

quings i de la qual MIFAS té un 10% 

de les accions. L'objectiu d'aquest gi'up 

d'enipreses és crear Uocs de treball per 

ais discapacitats que formen part de la 

nostra borsa de treball i contribuir al 

finantanient del C5nip MIFAS. 

-Qué fa el Servei de Suport a la Integra-

ció Laboral? 

- T é dos desdnataris: les einprescs 1 les 

persones amb discapacitats. L'enipresa 

interessada ens dona el perfil de la 

persona que necessita. nosaltres fem 

una sclecció previa de tres o quatre i 

l 'enipresari dec ideix q tuna li convé 

niés. Per a la persona discapacitada 

tenim programes forinadus (externs o 

in t e rns ) , u n a borsa d e t rebal l i un 

equip d'integració laboral (per orien

tar-la sobre o n po t anar a treballar). 

T a m b é a judem f e m p r e s a n c^ue vol 

conipiir anib el 2%. 

-El 2%? 

—fes empreses amb cinquanta o mes 

treballadors están obligades a teñir un 

2% de la plandlla fonnat per personal 

discapackat. 

-Hi ha moltes empreses que ho com-

pleixln? 

- M ü l t poqucs, Només fa dos anys que 

s 'ha c o m e n ^ a t a s a n c i o n a r a q u e s t 

i n c o m p l i m e n t . D e to tes m a n e r e s , 

creieni que anirá a mes, pereque hi ha 

una f e rma v o l u n t a t p e r p a r t d e 

rAdniinistrarió que aixó es compleixi. 

C âl dn' que aqüestes empreses també 

teñen d'altres alternatives. Si no t ro -

ben cap treballador que encaixi en el 

perfil que desitgen, poden subcontrac-

tar servéis en un centre especial de 

t rebal l , c o m , per e x e m p l e , els q u e 

tenim nosaltres, o en el d'empreses del 

sector de psíquics. 

-Aconseguiu col-locar molta gent? 

—L'any passat vam coMocar 81 perso

nes a l 'empresa ordinaria i 67 ais cen

tres especiáis de treball. 

-Quants socis té MIFAS i quin és el seu 

perfil? 
- T e n i m 2 .277 socis. El perfil és el 

d'una persona de 40 anys, homc, amb 

estudis e lementá is , una discapacitat 

d 'entre un 3 3 % i un 45%) i la causa, 

malaltia o accident. 

-Tots els socis son discapacitats físics? 

-Sí . També hi ha discapacitats senso

rial i orgánics, pero no son gaires per

qué aquests ja teñen les seves associa-

cions. I si no n 'hi ha de psíquics és 

perqué també teñen les seves associa-

cu)ns 1 nosaltres tanipoc no podeni 

ocupar-ncis de tot. 

-Quanta gent treballa a MIFAS? 
—Actuahnent 252 persones: 189 disca-

pacitades i 63 que no , 4(J d'aquestes 

63 están, s()bretot, a la residencia i al 

taller, fent tasques qtie requcreixen un 

esfor(; fisic. 

-Tota la junta directiva está formada per 

minusválids? 

—Nosaltres vam néixer com una asso-

ciació d'autoajuda. En fundar MIFAS, 

vam decidir que ens volíem au togo-

vernar. Vaní pensar que el fet de teñir 

una discapacitat física no ens limitava 

la possibil i tat de p o d e r dec id i r per 

nosaltres mateixos. Pero amb els anys 

ens lieni adonat que perqué l'associa-
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ció funciones bé calia que lii hagucssin 

técnics: psicólegs, pcdagogs, assistciits 

socials , a r q u i t e c t e s . . . J o c ree q u e 

MIFAS ha arribat a teñir c\ pcs que té 

per dos motius: un és que quan hi ha 

hagut dcsavincnces, la gent no s'ha 

dedicat a crear akres associacions. i per 

tant no estem com a Barcelona, on 

ii'lii ha niés de 90; i l'akre, decitlir que 

cahen bons técnics per portar la casa. 

Una cosa és que nosakres ciigi-ieni COTM 

volem estar servits, dona r idees. . . i 

l'akra és que hi hagi récnics que tirin 

endavant el projecte. Tot aixó lía diit 

MIFAS fins on está ara: ta 25 anys era 

impensable que MIFAS tingues recur

sos importants propis. I anib aixó no 

ni'estic referint a diners: per desgracia, 

en el tema econóni ic sempre anem 

escassos; es pot dir que soni Lins grans 

experts en crédits . Pero hen i sabut 

aconscguir un gran patnnioni. 

-Comusfinanceu? 
-Benestar Social ens subvenciona per 

cada pla^^a de residencia que tenim 

ocupada i l'usuari aporta un 75% de 

la scva pensió. El taller ocupacional, 

els psicólegs, pedagogs, monitors. . . ho 

paga també la Generalitat, dcpenent 

del grau de discapacitat de la persona 

i del suport que cal que se li doni . 

Del Ministeri de Treball i Assuniptes 

Socials r e b e m subveneíons (a través 

de les partides del 0.52% de l ' IRPF) 

p e r c o n s t r u i r ; a ra , p e r e x e m p l c , 

n ' h e m r e b u : per al n o u ccn r re de 

Vilafant. T a m b é r e b e m ajuts de la 

1.) 1 p Li t a c i ó d e (! 1 r o n a, d e c a i x e s 

d'estalvi i d'eutitats privades, 

-Com veieu el nou Govern? 
- A m b l 'altre CJovern vam teñ i r im 

prcíblenia amb el terna de! decret de 

prens de les residencies, perqué aqucst 

decret diii que per tal que una persona 

vagi a una residencia, els sens familiars 

han de contribnir-hi económicanient. 

Nosakres no estem d^acord amb aixó 

p e r q u é pensem que hein de p o d e r 

decidir per nosakres mateixos . i no 

que ho tacin els pares o els filis per 

nosaltres; no volem haver de dependre 

d'ells. N o estem d'acord que les nos-

tres famílies estiguin obligades a pagar 

perqué nosaltres tinguern un servei de 

residéneia. Quan necessites aquest ser

vei de residencia és p e r q u é la teva 

afectació és iniportaTit: sembla que 

aquest sistema castiga els que están mes 

malament. Per aquest motiu, no vam 

concertar les places de residencia. Aixó 

va p r o v o c a r q u e , d a r r c r a m e n t , el 

fmaTK,anient no ti)s gaire p u n t u a l . 

Sembla que la nova Administració té 

ganes d'arreglar tot aixó. De nioment, 

el decret de preus no s'aplica. Ja ens 

h e m entrevistat dues vegades amb la 

coTisellera de Benestar Social i Familia, 

TAnna SiiiKX 1 sembla que entén per-

f e c t a m e n t la nos t ra p r o b l e m á t i c a . 

C'onfiem cjue comenc ín a po tenc ia r 

t e m e s tan neeessa r i s c o m son les 

residencies o els centres de u:a. 

U n deis debats que hi ha h a g u t 

scnipre amb les administracions és si 

calía tjue les associacions íéssiin servéis 

o no . Nosaltres vam apostar per fer 

servéis, pero j o cree que ja ha arribat 

l 'hora que l 'Administració digui: us 

d o n e m s u p o r t i e s t em d isposa ts a 

entrar a la vosti^a fundació. Nosakres 

estem realitzant una fcina que hauria 

c"ie fer rAdministració. pero, si no ho 

ta, com a iiiínim c|ue ens doni suport. 

Voldríem que íes un pas niés i entres 

c o m a d i rec t iu ; s 'hauria d ' imp l i ca r 

mes, que ens anés dient si anem en la 

direccic) adecjuacla. 

Jordi Bonet'Coll 
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